
13 فرهنگ و هنر

رویدادها

زنگ آغاز سی وچهارمین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر به صدا درآمد

افتتاحی��ه س��ی وچهارمین جش��نواره تئاتر 
 فجر در تماش��اخانه سنگلج برگزار و برگزیدگان 
4 بخ��ش نی��ز معرف��ی ش��دند. آیی��ن آغازین  
سی وچهارمین جش��نواره بین المللی تئاتر فجر 
همزمان با بزرگداشت پنجاهمین سال تاسیس 
تماش��اخانه س��نگلج تهران عصر پنجشنبه اول 
بهمن ماه ۹4 در این تماشاخانه با اجرای منصور 
ضابطیان برگزار ش��د.  در ابتدای مراسم منصور 
ضابطیان همراه با رویا افشار که لباس محلی به 
تن داشت وارد صحنه شد و افشار شمعی را به یاد 
تولد ۵۰ سالگی سنگلج روشن و پوستر این جشن 
را امضا کرد. در ادامه نیز کاشی تماشاخانه سنگلج 
به رسم یادبود به این بازیگر تئاتر ایران اهدا شد.  
در ادامه مراس��م 2 گزارش تصوی��ری روی پرده 
رفت که نخس��تین آن شامل صحبت های کوتاه 
محمدعلی کش��اورز و ع��زت الله انتظامی درباره 
تاریخچه تماش��اخانه س��نگلج بود و در گزارش 
تصوی��ری دوم عماد ملکی ش��هردار منطقه ۱2 
تهران، علی مرادخانی معاون هنری وزیر ارشاد و 
مهدی شفیعی مدیر کل هنرهای نمایشی درباره 
تاریخ س��نگلج و همزمانی ۵۰ سالگی سنگلج با 
افتتاح سی وچهارمین جشنواره تئاتر فجر صحبت 
کردند. سی وچهارمین دوره جشنواره تئاتر فجر تا 

۱2 بهمن ماه در تهران برگزار خواهد شد.

سخنرانی پرستویی و فرخ نژاد در 
مراسم تشییع شهید طاهری

در مراس��م تش��ییع و خاکس��پاری شهید 
طاهری در آبادان، هنرمندان مختلفی شرکت 
کردند تا به نوعی از زحمات فرهنگی و جهادی 
این ش��هید، در طول دوران زندگی با برکتش 
تقدی��ر و قدردانی به عمل آوردند. از جمله این 
هنرمن��دان پرویز پرس��تویی و حمید فرخ نژاد 
بودن��د که ضمن ش��رکت در این مراس��م، به 
بیان خاطرات��ی از همکاری های فرهنگی خود 
با این ش��هید پرداختند. در زمان خاکسپاری 
در گلزار ش��هدای آبادان و در میان انبوه چند 
هزار نفری تشییع کنندگان، پرویز پرستویی در 
پشت تریبون قرار گرفته و با لحنی متأثر، متنی 
را قرائت کرد که در بخش��ی از آن آمده است: 
»حاج سعید عزیزم، برادرم، آتش حسرتی که از 
داغ جدایی تو بر دل دوستانت باقی ماند به زبان 
قابل وصف نیست. سرخی خونت فریادی است 
بر تاریکی ها و جهل این روزگار که آواز پاکی تو 
برای همیشه آس��مان را آینه دار خون تو کرد. 
به پاکی خونت قسم به یاد نفس های پیام آورت 
می مانیم و دلتنگ ش��میم معطر وجودت که 
بوی کربلا، زهرا، جبهه و خدا را می داد ؛خواهیم 
ماند. تا روزی که دس��تمان را بگیری که وجود 
پر از تاریکی ما محتاج شفاعت نورانی تو خواهد 
بود.« در شب همین مراسم نیز پرویز پرستویی 
و حمید فرخ نژاد در صدا وس��یمای آبادان و در 
کنار همس��ر و فرزند آن شهید حضور یافتند 
که در این برنامه پرس��تویی گفت: »من امروز 
تا ساعت ۵ صبح در سر فیلمبرداری در تهران 
بودم و با هزار مصیبت دل نگران آنکه به مراسم 
حاج س��عید عزیز نرسم. به هرحال این شهید 
و یاران��ش بی ادعا و واقع��ا خالصانه در همه جا 
برای این مملک��ت کارهای بزرگی کرده اند که 
هیچکس از آن خبر ندارد. برهمه ماس��ت که 
بی هیچ اغراقی، دلمش��غولی و دردمندی آنان 
را س��تایش کنیم و ادامه دهیم. از دیدگاه یک 
همشهری و ایرانی می توان هزاران نکته از او یاد 
گرفت. من حقیقتا خ��ود را مدیون او و راهش 
می دانم و صبری عظیم برای  خود و خانواده اش 

آرزومندم«.

ابراز امیدواری پزشکان از بهبودی 
فرج الله سلحشور

فرزن��د فرج الله سلحش��ور اع��لام کرد که 
پزش��کان از روند درمان این کارگردان سینما 
ابراز رضایت کرده ان��د ولی وی هنوز در بخش 
مراقبت های ویژه بستری است. به گزارش مهر، 
بصیر سلحشور، فرزند فرج الله سلحشور درباره 
وضعی��ت فعلی پدرش گف��ت: پدرم همچنان 
در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان بقیه الله 
بستری است و از دستگاه های تنفسی استفاده 
می کند. وی ادامه داد: حال پدرم تغییر چندانی 
نداشته است اما خدا را شکر کمی بهتر است و 
اگ��ر خدا بخواهد رو به بهبود خواهد بود. بصیر 
سلحشور با اشاره به گفته پزشکان درباره پدرش 
یادآور ش��د: پدرم به دلیل دستگاه تنفسی که 
در دهانش است هنوز نمی تواند صحبت کند و 
ما هم کمتر اجازه داریم به دیدارش برویم ولی 
پزشکان نسبت به روند درمانی وی امیدوارند و 
می گویند حالش رو به بهبود است. با این حال 
هنوز مش��خص نیست که تا چه زمانی باید در 

بخش مراقبت های ویژه باقی بماند.

»رادیو انقلاب« 
همراه با بهمن خجسته آمد

رادیو انق��لاب از امروز اولی��ن روز بهمن ماه 
فعالیت های خود را با هدف پاسداشت ارزش های 
انقلاب اس��لامی و پوشش رویدادهای انتخابات 
مجلس ش��ورای اس��لامی و مجل��س خبرگان 
رهبری آغاز کرد. همزمان با فرا رسیدن بهمن ماه 
و در آس��تانه سالروز انقلاب شکوهمند اسلامی 
ایران و دهه مبارک فجر، رادیو انقلاب به صورت 
24 ساعته روی موج اف ام، ردیف ۹۵/۵ مگاهرتز 
فعالیتش را ش��روع کرد. این شبکه رادیویی که 
با بهره گیری از برنامه س��ازان حرفه ای رادیو در 
دس��ترس همه قرار می گیرد، فرصت مغتنمی 
ایجاد می کند تا مردم بار دیگر با داشته های خود 
و آرمان های حرکت بزرگ و مردمی کشورمان 
در سال ۵7 بیعت و تجدید میثاق کنند. روایت 
جامعی از انقلاب اسلامی در چارچوب گفتمان 
متمرکز و بازنمایی مفاهیم انقلاب با حضور همه 
اقوام در فضای رس��انه ای یکپارچه از مهم ترین 
اهداف تأس��یس این ش��بکه است. همچنین با 
توجه به نزدیک بودن س��الگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی و ایام انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
خبرگان رهبری، رادیو انقلاب علاوه بر پرداختن 
به مقوله انقلاب درباره حضور مجدد و پرش��ور 
مردم کش��ور که بار دیگر حماس��ه بزرگی را در 
تاریخ کشور رقم می زنند نیز برنامه سازی می کند 

و در کنار مردم خواهد بود.

انتقاد سردار نقدی
 از شوالیه های کاخ نشین

س��ردار نق��دی، رئی��س س��ازمان بس��یج 
مس��تضعفین در مراس��م اختتامی��ه کنگ��ره 
متن��ی  هنرمن��د  ش��هید   2۰۰۰ ش��هدای 
 قرائ��ت کرد که در بخش��ی از آن آمده اس��ت:
»بزرگداشت 2 هزار شهید هنرمند فرصتی است 
برای بهره بردن از جهاد و رشادت شهدا و اینکه 
بتوانیم بهتر و بیشتر به شناخت شان دست یابیم. 
کسانی که هنر را به اوج کلام رساندند هر یک با 
قلم خود یکی از شاخه های هنر را به رشته تحریر 
درآوردند. امیدوارم این مراسم را مجلس ترحیم 
نبینیم که بخواهیم عکس شهدا را بکشیم ولی 
برعکس شان عمل کنیم. ما باید با نیت درست 
وارد این محیط مطهر ش��ویم و با شهدا پیمانی 
دوباره ببندیم. اس��لام یعنی مرکب شدن برای 
یک یتیم تا لبخندی بر لبانش بنش��یند و این 
هزار بار بهتر از شوالیه  های کاخ نشین است که 

اشک به چشمان یتیم می آورند. 

»نقد تئاتر« سراغ سی وچهارمین 
جشنواره تئاتر فجر می رود

ش��بکه 4 س��یما ب��ه مناس��بت برگ��زاری 
سی وچهارمین جش��نواره بین المللی تئاتر فجر 
چهار ویژه برنامه »نقد تئاتر« را در نظر گرفته است 
که به صورت زنده در س��اعت 2۱ روزهای سوم، 
چهارم، هفتم و دهم بهمن ماه پخش می ش��ود 
و در آن رویدادهای س��ی وچهارمین جش��نواره 
بین المللی تئاتر فجر پوشش داده خواهند شد. 
میهمانان اولین قسمت از این ویژه برنامه ها که 
شنبه شب سوم بهمن ماه)امشب( پخش می شود 
مهدی شفیعی مدیرکل مرکز هنرهای نمایشی 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی، سعید اسدی 
دبیر س��ی وچهارمین جشنواره بین المللی تئاتر 
فج��ر و مه��رداد رایانی مخص��وص مدیر بخش 

بین الملل جشنواره خواهند بود. 

معرفی داوران بخش »نگاه نو« 
جشنواره سی وچهارم فیلم فجر

هی��ات داوران بخ��ش مس��ابقه ن��گاه ن��و 
سی وچهارمین جشنواره فیلم فجر از سوی دبیر 
این رویداد سینمایی معرفی شد. محمد حیدری 
دبیر جش��نواره در احکامی حبی��ب احمدزاده، 
حمید فرخ نژاد، مهدی کرم پور، مهتاب کرامتی 
و س��امان مقدم را به عنوان هیات داوران بخش 
»نگاه نو« س��ی وچهارمین جشنواره فیلم فجر 
معرفی کرد. سی وچهارمین جشنواره فیلم از ۱2 

تا 22 بهمن ماه برگزار می شود.

فریبرزصالح، کارگردان فیلم 
»سفیر« راهی دیار باقی شد

اسماعیل فریبرزصالح به دلیل عارضه قلبی 
دار فان��ی را وداع گفت. کارگردان فیلم ماندگار 
»س��فیر« چن��د روز پیش به   دلی��ل هوای بد 
تهران دچار مشکل تنفسی شد و در بیمارستان 
درگذش��ت. صالح در س��ال ۱36۱ »سفیر« را 
به عنوان اولین فیلم س��ینمایی اش کارگردانی 
ک��رد که این فیل��م از اولی��ن تجربه های مهم 
س��ینمای ایران در پرداختن به  تاریخ اسلام و 
یکی از ماجراهای منتهی به  عاشورای حسینی 

محسوب می شود .

مرتضیاسماعیلدوس�ت: به روز آغازین جشنواره 
س��ی و چهارم فیلم فجر نزدیک می شویم و عوامل 
س��ینما درگیر آخرین مراحل ساخت فیلم بوده و 
برخی نیز با اتمام اثرشان درصدد دریافت نظرگاه های 
برخی منتقدان پیش از جش��نواره هس��تند. فیلم 
»سگ و دیوانه عاشق« از آثار راه یافته به بخش هنر 
و تجربه جشنواره پیش رو از جمله فیلم هایی است 
که فرصت تماشای آن در کنار علی محمد قاسمی، 
فیلمس��ازش رخ داد و در ادامه گفت وگویی شکل 
گرفت که به منزله پیش درآمدی برای رونمایی فیلم 

در دوره سی و چهارم جشنواره خواهد بود.
فیلم�یکاملامس�تقلوبارویک�ردفرمگرایانه

ساختیدکهراویفضایمبهمقضاوتهااست.
بله، سعی کردم سینمایی را که دوست داشته و 
به آن اعتقاد دارم با گروهی جمع و جور که کلا ۱۰ 
نفر بودند، بس��ازم. در این فیلم علاوه بر کارگردانی 
کارهای مربوط به تدوین، فیلمبرداری، صدابرداری، 
تهیه کنندگی و نویس��ندگی مش��ترک را با خانم 
نجفیان انجام دادم. پروس��ه ساخت این فیلم طی 
2 سال و در حدود 2 ماه فیلمبرداری صورت گرفت.
فض�ادرانتق�الحسوهمگون�هوجهانمخوف
باورهاوتنشزاییرفتارهاکمکشایانیکردهاست.

دربارهچگونگیانتخابلوکیشنفیلمبگویید.
در حدود 2۰ سالی است که با منطقه تالش آشنا 
هس��تم و به آن جا رفت و آمدهای بسیاری دارم و 
فضا، موسیقی، رفتار و طبیعتی را که پوشش دهنده 
ضعف ه��ای مدیریت��ی آن منطق��ه اس��ت خوب 
می شناس��م. مردمان آن منطقه با وجود طبیعت 
خاصی که در آن زندگی می کنند، دلمش��غولی ها، 
دغدغه ها و نگاه های شاد و غمگین ویژه به خود را 
دارند و در این میان موسیقی بومی و محلی منطقه 
هم دس��تخوش نادیده گرفتن شده است. در ابتدا 
قرار بود درباره خوانندگان محلی آنجا فیلم بسازم، 
چرا که قبلا چند کار مس��تند هم در این باره انجام 

داده بودم.
اماحالانقشموسیقیدرفیلمتانکمرنگشده

است.ازسوییانگارازفضابهداستانرسیدید؟
می تواند این باش��د، اما م��ن در آثارم به دنبال 
تصاویر کارت پس��تالی نیس��تم و در پی خشونت 
ش��اعرانه ای در این فیل��م بودم و س��عی کردم از 
نشانه های مربوط به فضا و شرایط منطقه برای در 
اختیار گرفتن آنچه مناس��ب قصه و روایت پردازی 
اس��ت، بهره ببرم. در فیلم »سگ و دیوانه عاشق« 
فضای مه گرفته و گاه خش��ن و وحشی منطقه به 
من در انتقال حس جاری در اثر کمک کرده و این 
فضاسازی نقش پررنگی در این فیلم داشت و باعث 
می شد به شخصیت ها نزدیک ش��ده و درونیات و 
سختی ها و حس های عاشقانه و باورهای شان نمایان 
شود؛ احساسات و عواطفی که در آن طبیعت دیده 

نشده و پنهان می شود.
ازمنبعیداس�تانیبرایالهامگرفتندرنگارش
فیلمنامه»سگودیوانهعاشق«استفادهکردید؟

فیلم »س��گ و دیوانه عاشق« می خواهد نشان 
دهد که محیط چه نقشی در سرنوشت افراد داشته 
و روند زندگی ها را دستخوش تغییر می کند. داستان 
این فیلم را بارها ش��نیده بودم و براساس اتفاقاتی 
واقعی شکل گرفت. در این قصه به دنبال تفکیک 
آدم ها براساس خوب و بد نبودم و سعی کردم بیشتر 
از همه به تنهایی آدم ها بپردازم. شخصیت هایی که 
در شرایط مختلف، تصمیمات مختلفی می گیرند و 
حتی دچار اشتباه و گناه می شوند البته در ذهنم، 
زیرمتنی درباره آدم هایی بود که اشتباه می کنند اما 

نمی پذیرند.
قصهپردازیبرایتاندرساختآثارچهاهمیتی
دارد؟وفک�رمیکنیدچقدرمیت�وانرخدادهای
سادهپیرامونراهمچونخمیرمایهایبرایتبدیل

بهساختهایقابلتوجهمورداستفادهقرارداد؟
برخی ها همیش��ه دنبال س��وژه یابی هس��تند 
اما من اینگونه نیس��تم و به نظرم می توان از بطن 
زندگی و با نگاه به آدم های پیرامون داس��تان های 
مختلفی را تبدیل به اثری س��ینمایی کرد. باید به 
کشف لایه های مختلفی درباره سوژه ها پرداخت و 
از دل آنها قصه هایی را بی��رون آورد. آنقدر ادبیات 
ما غنی و گس��ترده هس��ت که کمبودی برای کار 
ک��ردن وج��ود ندارد و تنه��ا نیاز به ای��ن دارد که 
فرصتی ب��رای مطالعه بگذاریم. حتی اگر تاملی به 
آیات قرآنی داشته باشیم درمی یابیم که داستان های 
ارزشمند و آموزنده بس��یاری در آن وجود دارد که 
جدا از مساله تکلیف دینی، خواندن آن می تواند به 
عنوان منبعی قابل توجه مورد استفاده فیلمسازان 
ق��رار گیرد، همان طور که من برای س��اخت اولین 
فیلمی که با نام »یادداشت بر زمین« ساختم، از این 
منبع آسمانی و از کتاب های دیگر استفاده کردم و 
فرصتی گذاشتم تا انواع ترجمه های قرآنی را مورد 
مطالعه قرار دهم. اگر ترجمه آیات قرآنی را بخوانیم 
به نگاه مطمئنی خواهیم رس��ید؛ افراد بسیاری به 
این مس��اله بی توجه بوده و برخی تنها تلفظ عربی 
آن را می خوانند و متوجه مفهوم آیات نمی ش��وند. 
متاسفانه قرآن نخواندن تبدیل به یک سنت و عادت 
نزد عده ای شده است و باید از طرق مختلف و توجه 

دادن به ترجمه فارسی آن باعث علاقه مندی مردم 
ش��د، چرا که برخی افراد تنبل هستند و سیستم 
آموزشی ما به شکلی بوده که افراد را از پژوهشگری 

و علاقه برای کشف نکات تازه دور کرده است.
درواقعقرآنمجیدحاوینکاتیارزندهبهشکلی
کاملادراماتیزهاستکهتوسطتواناتریننویسندهو

کارگردانشکلیافتهاست.
بله، وقتی داستان های قرآنی را می خوانیم، پی 
خواهیم برد که چقدر نگاه سینمایی در آن منعکس 
ش��ده است به طوری که ش��کل ارائه آن گاهی به 
ص��ورت رف��ت و برگش��ت ارائه ش��ده و در داخل 
داس��تان ها به س��مت خرده روایت هایی می رود و 
حتی نحوه دکوپاژ آن کاملا هنرمندانه است اما این 
مسائل متاسفانه مورد بی توجهی برخی قرار گرفته 
اس��ت. این در صورتی اس��ت که به نظرم دیگران 
مثلا فیلمسازی مانند تارانتینو در فیلم »قصه های 
عامه پس��ند« به نحوی از ف��رم و برخی مضامین 
قرآنی استفاده می کند و تنها پرداخت متفاوتی از 
آن ص��ورت می دهد و مفه��وم دیگری ندارد که به 
آن اضافه کند. پس ما ش��رایط دستیابی به منابع 
غنی داس��تانی را داریم اما ان��گار نوعی بی تفاوتی 
برای تحقیق و جست وجو وجود دارد! و نتیجه این 
می شود که برخی همیش��ه به دنبال یافتن سوژه 

گمشده ای هستند!
درفیلم»س�گودیوانهعاش�ق«باتوجهبهزن
بودنیکیازنویس�ندگانفیلمنامه،روایتیزنانه
حاک�ماس�تودرآنبهقصه3دخت�رمتفاوتاز
نسلهایمتوالیمیرسیمکهسرنخهاییازتباهی
درآنبرجس�تهاس�ت.ازطرفیابه�امدرنمایش
زندگیآدمهانگاهیچندگانهراسببشدهاست.

قصه زنانه است اما فضایی بشدت سخت و خشن 
دارد. از طرفی روح زندگی شرقی ها پر از ایهام است 

و نوعی ابهام و چند نظری در آن می توان یافت.
ایندرصورتیاستکهمخاطبانایرانیهمچنان
دنبالهروآثاریهستندکهخیلیسرراستقصهرا

بازگوکند.
خب، یکی از علت ها این است که تلویزیون مردم 
را به سمتی از سهل الوصول بودن داستان سوق داده 
است و مخاطب دیگر چندان حوصله کشف و شهود 
و تامل درباره شخصیت ها را ندارد. روشن سازی همه 

چیز برای بیننده نتیجه اش این می شود که خیلی ها 
حوصله درگیر شدن با اثر و تفکر و تمرکز بر داستان 
را ندارن��د. در صورتی که لذت واقعی از س��ینما در 
کشف هایی است که می توان از تصاویر و روایات به 
دست آورد. تنها باید از بیان سینمایی جهت پیشبرد 
داستان استفاده کرد و با نگاهی صرفا سرگرم کننده 
فرصتی برای اندیش��ه ورزی مخاطب باقی نخواهد 
ماند. م��ن نوع زندگ��ی و تفکرم بر ای��ن بوده که 
محیط پیرامون خود را از دریچه س��ینما مشاهده 
کرده ام و هیچ وقت به دنبال سینمای سرگرمی ساز 
نبودم و سعی کردم در فیلم های مستند و 2 فیلم 
بلندی که ساختم، پنجره جدیدی را برای مخاطب 
بگش��ایم. از این منظر شاید نتوانم قصه ای ساده و 
برای سرگرم سازی بیننده بسازم، چرا که به دنبال 

فرصتی جهت کشف و شهود در مخاطب هستم. 
قابه�انقش�یروایتگرایانهدرفیلم»س�گو
دیوانهعاش�ق«بازیمیکنن�دوحکایتگرحس
درونیکاراکترهاهس�تند،مانندسایهشومتقدیر
کهدرتصویرس�یاهنشس�تهبرپنجرهتماش�ای
گلنارمینش�یندیاوقتیکهپیمان،همسرآسیه
برایتقاصگناهانخودسراغکارتخلیهفاضلاب
میرودیادگرگونیرخدادهدرآسیهبعدازجدایی
کهباخالیکردنسطلکثافتبهرویشنشانداده

میشود!
آفرین، همه آنچه درباره فیلم گفتید درس��ت 

است، پس روایت نامفهومی در فیلم نداشته ایم.
امادرنگاهمخاطبانعامامکاندریافتنشانههای

تصویریکمترازشکلگفتاریاست!
به نظرم اگ��ر مخاطبان جدی با فیلم همراهی 
کنند، از ماجرا مطلع خواهند ش��د. همان طور که 
گفته ان��د »عاقل را به یک اش��اره، جاهل را به صد 
نش��انه« و این مساله در سینما خیلی کاربرد دارد، 
چرا که برای شخصیت پردازی باید کاراکترها را در 
سایه روشنی قرار داد تا مخاطب با فکر کردن درباره 
آنها به کشف های جالبی دست پیدا کند. همان طور 
که اش��اره کردید در این فیلم سعی شده بیشتر از 

طریق تصاویر به شخصیت ها نزدیک شویم. 

البتهنحوهس�اختکلبهتوس�طآس�یهخیلی
بیمقدمهواضافهبرروایتبهاجرادرآمد!

ساخت کلبه از این جهت مورد توجه قرار گرفت 
ک��ه فرصت همراهی برای نزدیکی دوباره آس��یه و 
پیمان باشد. اگر چه وقتی که آسیه، پیمان را مجبور 
می کند که کثافت چاه های مردم را خالی کند، به 
نوعی نشان دهنده انتقام خیانتی است که از او دارد 

می گیرد.
پیم�انهمقربانیش�رایطخانوادگ�یونادیده
انگاشتنتوسطپدریشدهکهدرانتهاهمبازاورا

طردمیکند!
وقتی شرایط خانواده ثبات نداشته باشد خیلی از 
مواردی که باید در فرزند شکل بگیرد، از بین می رود 
و پیمان هم یکی از افرادی است که با مرگ مادرش 
در زمان��ی که به دنیا آمده بود و غفلت های پدرش 
به سمت فروپاشی کشیده شد. در واقع هنگامی که 
پایه های محکمی در زندگی وجود ندارد باید شاهد 
شرایط نامطلوبی بود. طبیعی است در این خانواده 
نباید انتظار رشد فرزند در محیط معمول خانواده را 
داشت و پیمان هم جای امنی برای زندگی از بچگی 

نداشت و به گمراهی رسید.
ش�کلمبهمتزری�قاطلاع�اتازکاراکترهابه
مخاطببراساسقضاوتهایچندگانهمردمروی

دادهاست؟
همین طور است. ما در دنیایی زندگی می کنیم 
که برخی ها تصورات اشتباهی درباره اتفاقات دارند و 
قضاوت های نادرستی را صورت می دهند و متاسفانه 
براس��اس ذهنیت های هر فرد مسائل دیده شده و 

مورد واکنش قرار می گیرد.

ش�کلنورپردازیوفضایبستهومحصوریکه
گوییآدمهادرآنگرفتارآمدندوکنتراس�تیکه
باس�پیدیب�رفمییابد،فض�ایمخوفیبهفیلم

بخشیدهاست.
وقت��ی در جایی زندگی می کنی��د که امنیت 
روانی وجود ندارد و ش��رایط محصوری با توجه به 
قضاوت های نادرست رخ می دهد نمی توان به دنبال 
امید بود. البته طبیعت هیچ وقت نعمت هایش را از 
آدمی دریغ نمی کند اما نقش مهمی در شکل گیری 

روح و روان افراد خواهد داشت. 
امافیلمتاندرانتهاباامیدپایانمییابد.ایننوع
امیدسنجاقشدهبهاثریتیرهبرچهاساسیبوده

است؟
به هرحال در کنار همه مخاطرات و س��ختی ها 
ب��از هم امید را می توان پیدا کرد. آدم ها براس��اس 
امی��د زنده هس��تند اما گاهی ش��رایطی بازدارنده 
ی��ا یاری دهنده برای افراد پیش می آید که مس��یر 
متفاوتی را شکل می دهد. در فیلم غیر از سکانس 
پایانی امیدبخش، باز هم می توان با همه سختی ها 
امید را یافت، مانند وقتی که آس��یه به بچه ش��یر 
می دهد و این امید است که در کنار همه تاریکی ها 
می تواند انس��ان را به تحرک درآورد. همان طور که 
خودم در بدترین شرایط زندگی ام، امیدم را به خدا 
از دس��ت ندادم، حالا این مساله می تواند براساس 
اعتقادات بنده بوده باش��د یا منشی که در زندگی 

به دنبالش بوده ام. 
ماریچَچولیاآفتابپرستازجملهنشانههای
تفسیرگرایانهدرفیلمش�مااستکههممیتواند
تداعیگ�رعقای�درن�گوارنگافرادباش�دوهم
نمایانگراینباشدکهاودرمیانتفکرتیرهگونافراد
منطقهتنهاکسیاستکهقدرآفتابوروشنایی

رامیداند.
شخصیت ماری چَ چول یا آفتاب پرست که قرار 
بود نام فیلم هم باش��د در واقع بهلول آنجا است و 
تنها شخصیتی است که همه فکر می کنند دیوانه 
است اما می توان گفت عاقل ترین فرد در آن فضای 
پرُ اشتباه و غبارآلود است. در زندگی افرادی هستند 

که در عین سادگی با توجه به پاک بودن قلب شان 
خیلی چیزها را درک می کنند، اینها افراد گمنامی 
هستند که هیچ وقت به چشم نمی آیند و همان طور 
که به درستی اشاره داشتید تعبیرهای مختلفی از 
این کاراکتر می توان صورت داد و هم تداعی گر رنگ 
عوض کردن های مداوم مردم بوده و هم نشانگر این 

است که او عاشق آفتاب است. 
وخوبش�دکهتنهایکب�ارتصویریازآغوش
آفتابخواه�یاورادرفیل�منش�اندادید،چون

تکرارشموجبشعارزدگیمیشد.
بله! حتی در فیلمنامه اولیه قرار بود در انتهای 
فیلم وقتی پیمان بعد از فشارهایی که با جدایی و 
ترک آسیه متحمل شده و دیوانه می شود، به جای 
م��اری چَ چول رو به آفتاب بایس��تد که بعدا چون 
حس کردیم شکلی شعاری می یابد، حذفش کردیم. 
نریش�ننقشاساس�یدرانتقالدادهه�اداردو
سهمبسیاریازاطلاعاتتوسطدختریکهبعدابه
خوبیمیفهمیمهمانفرزندمردکرداست،روایت
میش�ودکهاینمس�الهبرخلافنگاهبصریمورد
نظرتانگاهشکلسینماییاثرراتبدیلبهروایتی

ادبیمیکند!
به هر حال نریشن هم ابزاری است که می تواند 
برای روایت پردازی مورد استفاده قرار گیرد، اگرچه 
من چندان معتقد به ش��کل قصه گویی مرس��وم 
نیس��تم اما در شرایطی نیاز است رجوعی به شکل 
قصه پردازی یکی بود یکی نبود صورت گیرد. در این 
فیلم برای رفع ابهام نزد برخی بینندگان حس کردم 
از طریق یک راوی که خود کاراکتری در فیلم است، 
دست به انتقال اطلاعات بزنم و آن کودکی است که 
بزرگ شده و از ماجرای بین آسیه و پیمان خبردار 
می شود. این نوع روایت موجب ایجاد لایه دیگری 
در فیل��م برای برخی افراد که ش��اید در تصاویر به 
دریافت لازم نرسیده اند، خواهد شد تا فضای بصری 

ارائه شده را با زبان گفتار تکمیل کند.
شماجداازساختفیلمهایمستندوداستانی،
س�ابقهس�الهاتصویربرداریدرآثارمتعددیرا
دارید.چقدرنوعنگاهس�ینماییتانرادرآنآثار

منتقلکردهاید؟
من در عرصه فیلمبرداری هم به دلیل علاقه ای 
که به س��ینما دارم س��عی می کنم ب��ا تمام وجود 
اندیشه ها و سلیقه هنری خود را در اختیار فیلمساز 
قرار دهم و هنگامی که خودم فیلم می سازم، دامنه 
اختیارات و اجرای س��لیقه هایم کامل می شود. من 
تنها نمی خواهم تکنیس��ین س��ینما باشم و برایم 
برخ��لاف برخی ها س��ینما تنها تصوی��ری کردن 

فیلمنامه نیست.
وس�ینمایتجرب�یامکانبهتریبرایتس�ری
از دور ب�ه و ج�ذاب فرمهای�ی در اندیش�هها
محافظهکاریهایسینمایتجاریومعمولخواهد

بود.
بله! همه داستان ها و حرف ها زده شده و تنها در 
فرم اجرا و چگونه گفتن حرف ها است که می توان 
به تفکرات مختلف رسید. سینمای تجربی امکان 
ارائه نگاه متمایزی به فیلمس��از می دهد و فرصت 
این را می دهد سراغ مسیرهای مختلفی برود. البته 
متاسفانه اصطلاح سینمای تجربه گرایانه در ایران 
بد تعبیر شده و به منزله شیوه فیلمسازی به روش 
آماتوری اس��ت در صورتی که فیلمساز تجربی به 
دنبال آن است تا از همه اندوخته ها و دانش خود در 
راه رسیدن به بیانی متفاوت استفاده کند و همین 
موجب لذت بردن از سینما می شود و این است که 

می تواند به پویایی سینما کمک کند.
هی�اتداوراندورهس�یوچهارمفیل�مفج�ربا
حیرتازانتخابهایصورتیافتهمش�خصشد.
شمادربارههیاتداورانونحوهبرگزاریجشنواره

پیشرووسرنوشتفیلمخودچهنظریدارید؟
حقیقتش ب��ا توجه به ن��وع مدیریت هایی که 
در س��ال های متمادی جشنواره فیلم فجر صورت 
یافته، انگیزه هایم برای این جش��نواره از بین رفته 
اس��ت و تنها آن را امکانی برای دیده شدن فیلمی 
می دانم که حاصل زحمات گروهی است. متاسفانه 
در جش��نواره فجر ش��رایطی در دوره های مختلف 
رقم خورده اس��ت که رقابتی س��الم را از بین برده 
است. درباره هیات داوران هم باید بگویم، برای من 
فیلمساز زمانی دریافت تندیس ارزشمند خواهد بود 
که امضای افراد معتبری پای آن باشد اما با شرایطی 
ک��ه در دوره های مختلف پیش آم��ده دیگر برایم 
انگیزه ای باقی نمانده که علاقه مند و شیفته چنین 

جایزه ای باشم.

گفتوگوی»وطنامروز«باعلیمحمدقاسمی
کارگردانفیلم»سگودیوانهعاشق«

دره گرگ ها!

اخبار
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